



فَمِنْ أَيْنَ لَكَ الْمَاءُ الْحَيُّ؟

(يوحنا ٤: ١١)

❖ إن لكل إنسان منا احتياجات جسدية، ولكن بكل تأكيد نحن نريد أن نصبو إلى أكثر من هذا وذاك و هو أن نتمتع بحياة السلام والفرح الدائم، ونتطلع إلى تحقيق الآمال الروحية. ومن هنا يلزمنا أن نكون خداماً للأخريين الذين هم حولنا وغير آنانيين في سلوكنا... ففي إنجيل هذا اليوم نتطرق إلى ثلاثة نقاط وهم:

❖ **أولاً :** لماذا نحن في حاجة إلى الماء الحي؟... لأننا في جدة هذه الحياة نتألم ونفاسي كثيراً... وقد عانت أيضاً من هذا تلك المرأة السامرية، وذلك نتيجة طبيعية لأخطائها سواء على المستويين الاجتماعي أو النفسي. فعلى المستوى الاجتماعي كانت هناك معوقات في التعامل بين الناس... فعندما بادر رب المجد يسوع بسؤالها عن الماء... أتت في الحال بواحدة من هذه الحواجز التي وضعها المجتمع وهي العنصرية التي كانت سائدة في ذلك الوقت في التعامل مع السامريين... " كَيْفَ تَطْلُبُ مِنِّي لِتَشْرَبَ، وَأَنْتِ يَهُودِي وَأَنَا امْرَأَةٌ سَامِرِيَّةٌ؟ لِأَنَّ الْيَهُودَ لَا يُعَامِلُونَ السَّامِرِيِّينَ." (يوحنا ٤: ٩)... لقد أتى المخلص لكل واحد منا، وبمجيبته أصبح الماء الحي متاحاً للجميع... ويعطى مجاناً لمن يريد أن يشرب منه... "لَيْسَ يَهُودِي وَلَا يُونَانِي. لَيْسَ عَبْدٌ وَلَا حُرٌّ. لَيْسَ ذَكَرٌ وَأُنْثَى، لِأَنَّكُمْ جَمِيعًا وَاحِدٌ فِي الْمَسِيحِ يَسُوعَ." (غلاطية ٣: ٢٨).

❖ **ثانياً :** من أين سيأتي هذا الماء الحي؟... الله نفسه هو مصدر هذا الماء الذي يعطي الحياة الأبدية. فبسبب الإنسان دخلت الخطية إلى العالم كله... وبتجسد الله زالت عنه هذه اللعنة. لقد صالحنا الله ولم نعد بعد منفصلين عنه، وهذا هو ما عبر عنه القديس بولس بقوله "وَأَنْ يُصَالِحَ بِهِ الْكُلَّ لِنَفْسِهِ، عَامِلًا الصُّلْحَ بِدَمِ صَلِيبِهِ، بِوَأَسِطَتِهِ، سَوَاءً كَانَ: مَا عَلَى الْأَرْضِ، أَمْ مَا فِي السَّمَاوَاتِ." (كولوسي ١: ٢٠).

❖ **ثالثاً :** ما هو تأثير هذا الماء الحي علينا؟... إننا في الحقيقة في مسيس الحاجة إلى هذا الماء لكي ننال مغفرة الخطايا، ونتطهر من آثامنا، ولنتصالح مع الله فتبتارك أنفسنا بروحه القدس. فلو داومنا على إنكار إحتياجنا إلى هذا الماء الحي فلن نتمتع بنعمة الفداء. لذلك كلمنا السيد الرب الإله عن غنى هذا الماء الحي من خلال سفر حبقوق "لِأَنَّ الْأَرْضَ تَمْتَلِي مِنْ مَعْرِفَةِ مَجْدِ الرَّبِّ كَمَا تَغْطِي الْمِيَاهُ الْبُحْرَ." (حبقوق ٢: ١٤).

❖ إذا أردنا أن نطفئ هذا الظم الجسدي الداخلي، فلا بد وأن نتمثل بتلك السامرية التي ارتوت بنفس هذا الماء السماوي الحي. فمهما كنا أغنياء أو فقراء، كبار أو صغار، أقوياء أو ضعفاء... فحن جمعياً في هذا الإحتياج لكي نشرب من هذا البينوع المتدفق والذي منحه الله لنا...

Where then do You get that living water?

(John 4:11)

- ❖ We have indeed more than physical needs in our lives. We need peace and happiness; fulfillment and satisfaction; we also need to be connected to the existing others. There are at least three things we can learn from today Gospel's reading.
- ❖ **First**, why do we need this living water? Because we are suffering... The Samaritan woman also was suffering deeply from social and psychological thirst. When Jesus asked her for a drink she immediately brought up one of the several social barriers that were well known to her, the barrier of racism. "How is it that You, being a Jew, ask a drink from me, a Samaritan woman?" (John 4:9). The Lord came to all of us, and then the living water is surely for all of us also "There is neither Jew nor Greek, there is neither slave nor free, there is neither male nor female; for you are all one in Christ Jesus." (Galatians 3:28).
- ❖ **Second**, what is the source of this living water? From The Lord Himself... We need to be redeemed and receive that living water which will give us the entrance into eternal life. By man sin entered the world so only a man can reverse that curse. We are reconciled back to God and are no longer separated from God. Therefore Saint Paul clearly explained that to us saying "And by Him to reconcile all things to Himself, by Him, whether things on earth or things in heaven, having made peace through the blood of His cross." (Colossians 1:20).
- ❖ **Third**, what is the effect of this living water in our lives? We need this living water to have the forgiveness of sin, to have the cleansing from sins, to have the reconciliation back into the fellowship of God and to have the sanctification by the Spirit of God. Nothing will ever change if we continue to deny we need the living water of The Lord. Jesus is talking about an abundance of water being given to the people of the earth. And here it says in the book of Habakkuk "For the earth will be filled with the knowledge of the glory of the Lord, as the waters cover the sea." (Habakkuk 2:14).
- ❖ If we want to quench the inner thirst in our lives we have to drink of this water. Whether we are rich or poor, old or young, strong or weak. We all have this inner thirst and we all need the living water that The Lord offers.

Condolences

The church shares the feelings of the servant Mishriky Guindi husband of Amal; and father of: Shahir husband of Nelly, Moushira wife of Adel, and Shereen wife of Ramez, for the departure of Mrs Ragaa Sidaros Guidi (his sister) and her husband Waheeb Sadeq Zaki, may the Lord repose their souls in the bosom of the saints.

Church News and Schedule by telephone: 514 274-1589

Church's website www.stmarkmontreal.ca

For visitation, please contact any of the fathers and leave a message

Fr. Pishoy Saad: 514-274-6119 frpishoy@stmarkmontreal.ca

Fr. Mikhail Aziz: 514-278-3859 frmikhail@stmarkmontreal.ca

Fr. Antonios Attalla: 514-947-6272 franthonny@stmarkmontreal.ca

Service schedule

جدول مواعيد الخدمة

+ Meeting of H.G. Anba Pasanti	Mon	7½	PM	+ إجتماع الأنبا بسنتى
+ Meeting of St John the beloved	Tue	11	AM	+ إجتماع أسرة ماريوحنا الحبيب
+ Confessions	Tue	4 - 7½	PM	+ إعتراقات
+ Meeting of H.G. Anba Paula	Tue	7½	PM	+ إجتماع الأنبا بولا
+ The Holy Liturgy	Wed	5½ - 7½	AM	+ القداس الإلهى
+ Meeting of Fr. Anthony Messih	Wed	7½	PM	+ إجتماع ابونا أنتونى مسيا
+ Prayer Meeting	Thu	7½	PM	+ إجتماع صلاة
+ The Holy Liturgy	Fri	8 - 10	AM	+ القداس الإلهى
+ Confessions	Fri	7½ - 10	PM	+ إعتراقات
+ Youth Meeting	Fri	8 - 9½	PM	+ إجتماع الشباب
+ St. Monica and St. Augustine group meeting	Fri	8½ - 9½	PM	+ إجتماع أسرة القديسة مونيكا والقديس أغسطينوس
+ Coptic hymns class (KG - Grade 3)	Sat	1 - 2	PM	+ درس ألحان و قبطى (grade 3 - KG)
+ Coptic hymns class (Grade 4 - 6)	Sat	2 - 3	PM	+ درس ألحان و قبطى (grade 4 - 6)
+ Sons of Light Club (age 10 - 16)	Sat	2 - 7	PM	+ نادى أبناء النور (سن 10 - 16 سنة)
+ Angels club	Sat	3 - 7	PM	+ نادى الملائكة
+ Vespers prayer, sermon and praises	Sat	7	PM	+ عشية ، العظة، التسبحة
+ The Holy Liturgy	Sun	8½- 11	AM	+ القداس الإلهى
+ Sunday School	Sun	11½ - 12½	AM	+ مدارس الأحد
+ Meeting of the Eritrean brethren	Sun	12½ - 1½	PM	+ إجتماع الأخوة الإرتريين
+ Service meeting	Sun	1 - 2	PM	+ إجتماع الخدمة

أخبار الكنيسة

1. يصل نياقة الأنبا بسنتى غداً الإثنين ويعقد إجتماعاً فى نفس الليلة الساعة ٣٠ : ٧ مساءً فى كنيسة مارمرقس ويسافر بسلام الله يوم الخميس.
2. يصل نياقة الأنبا بولا مساء اليوم متأخراً ويعقد إجتماعاً مساء الثلاثاء ٣٠ : ٧ فى كنيسة مارمرقس ويسافر بسلام الله يوم الأربعاء.
3. يباركنا ابونا أنتونى مسيا فى إجتماع بكنيسة مارمرقس يوم الأربعاء ٢٨ أبريل الساعة ٣٠ : ٧ مساءً.
4. يقام الحفل السنوى للكنيسة بمشيئة الله مساء الجمعة ٧ مايو - والتذاكر موجودة بالقاعة، نرجو أن نشترك كلنا فى عمل الله.
5. يقام مؤتمر الفتيان للسنوات ٤ - ٧ من ٢٦ حتى ٢٨ يونيو القادم - بدأ التسجيل - الأماكن محدودة جداً - رجاء تشجيع أولادنا على حضور هذا المؤتمر .
6. بدأ التسجيل للمعسكر الصيفى للسنوات من ٦ - ١٢ سنة طرف الأخت نيفين إسكندر وسوف يهتم فى المعسكر بالتمرينات الخاصة بالمهرجان.
7. سيامة الشماسة يجب أن يسبقها حضور فصول الألمان - وتتم تركيتهم للسيامة عن طريق خدام فصول الألمان.
8. من يود الزيارة فى الفترة الصباحية نرجو أن يتصل بأحد الآباء لذلك.
9. خصصت حجرة لرضاعة الرضع بالقرب من دورة مياه السيدات.
10. يقام يوم السبت القادم فى كنيسة مارجرجس إجتماع لعرض الوظائف المتاحة للطلبة من ٨ صباحاً - ٢ مساءً .
11. يقام إجتماع أسرة ماريوحنا الحبيب يوم الثلاثاء القادم الساعة ١١ صباحاً.

مشاركة

تشارك الكنيسة الخادم الأخ مشرقى جندى زوج أمال ووالد الأستاذ شهير زوج نيللى والأخت مشيرة زوجة عادل والأخت شيرين زوجة رامت مشاعرهم لإنتقال المرحومة السيدة رجاء سيداروس جندى شقيقة الأخ مشرقى وزوجها المرحوم وهيب صادق زكى - الرب ينيح نفسيهما فى أحضان القديسين

CHURCH NEWS

1. H. G. Bishop Pasanti will arrive tomorrow, Monday, and will hold a meeting at Saint Mark Church the same day at 7:30 p.m. He will be traveling with the peace of God on Thursday..
2. H.G. Bishop Paula will arrive late today and will hold a meeting at Saint Mark Church on Tuesday at 7:30 p.m. He will be traveling with the peace of God on Wednesday.
3. Father Anthony Messih will bless us in a meeting in Saint Mark Church on Wednesday, 27 April, at 7:30 p.m.
4. The annual fundraising of the Church will be held on Friday, May 7. Tickets are available in the basement. We hope that we all participate in the work of God.
5. The Junior Youth Convention (grades 4 - 7) will take place from June 26 till 28. Registration is ongoing. We hope that you encourage the children to attend. (Places are limited).
6. Registration for the summer camp (grades 1 - 6) started (the camp will be focusing on the Mahragan activities and exercises)
7. Deacons ordinations must be preceded by attending hymns classes. Boys to be ordained will be recommended by the servants of hymns classes.
8. For any request of morning visit, please contact any of the fathers.
9. A nursing room is now available besides women's washroom.
10. Saint George church will be holding next Saturday a meeting to display available jobs for students from 8:00 a.m. - 2:00 p.m.
11. The meeting of Saint John the beloved will be held next Tuesday at 11:00 a.m.